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Müttəfiqlik Bəyannaməsi uzunmüddətli inkişaf və siyasi  
sabitliyin qorunub saxlanılmasında əlavə imkanlar yaradacaq
Müsahibimiz Milli Məclisin deputatı, Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti yanında Dövlət İdarəçilik Akademiyasının professoru, 
siyasi elmlər doktoru Elman Nəsirovdur.

– Elman müəllim, 
Azərbaycanla Rusiya Fede-
rasiyası arasında  imzalanmış 
Müttəfiqlik Bəyannaməsi 
beynəlxalq aləmdə geniş əks-
səda yaradıb. Bu sənədin 
ölkəmizə verəcəyi faydalar 
barəsində sizin də fikrinizi 
bilmək istərdik.

– Prezident İlham Əliyevin bu 
günlərdə Rusiya Federasiyasına 
rəsmi səfəri iki dövlət arasında 
münasibətlərin bundan sonra-
kı inkişafı üçün yeni imkanlar, 
perspektivlər açdı. Xüsusilə, iki 
dövlətin siyasi liderlərinin – İlham 
Əliyevlə Vladimir Putinin imza-
ladıqları ikitərəfli münasibətlərin 
müttəfiqlik səviyyəsinə qaldırmasını 
özündə ehtiva edən bəyannamə, 
sözün həqiqi mənasında, Bakı–
Moskva münasibətlərində gələcək 
inkişafın yol xəritəsi hesab oluna 
bilər. Möhtərəm Prezidentimiz 
diqqəti elə bu sənədin birinci 
maddəsinə cəlb edərək bildirdi ki, 
hər iki dövlət qarşılıqlı şəkildə bir-
birinin ərazi bütövlüyünü, suverenli-
yini, sərhədlərinin toxunulmazlığını 
qəbul edir və münasibətləri bu 
əsasda qurur. Eyni zamnda, hər 
iki dövlət bir-birinin daxili işlərinə 
qarışmamaq, bərabərhüquqlu 
münasibətlər saxlamaq xəttinə 
sadiqdir. Olquqca vacib bənddir. 
Xüsusilə, bu gün dünyada baş 
verən qeyri-müəyyənlik fonunda bu 
bəndin xüsusi əhəmiyyəti var. 

İkinci bənddə isə qeyd olu-
nur ki, Azərbaycan və Rusiya 
dövlətləri öz xarici siyasətlərini 
müəyən etməkdə müstəqildirlər. 
Bütün bunlar nəticə etibarı ilə onu 
göstərir ki, müstəqil siyasət həyata 
keçirərək və qarşılıqlı maraqlardan 
çıxış edərək, Azərbaycan– Rusiya 
münasibətlərinin formalaşma-
sı prosesi davam edir. Əvvəla, 
onu qeyd edək ki, mütəffiqlik 
münasibətləri bütün sferaları 
əhatə edir. Bu, həm siyasi, ticari-
iqtisadi, humanitar sfera-təhsil, 
mədəniyyət, elm, səhiyyə, kənd 
təsərüfatı, həm də, bütövlükdə, 
bütün sahələri əhatə edir. Həmin 
sahələrdə əməkdaşlığın yeni inki-
şaf səviyyəsini müəyyənləşdirən 

sənəddir. Bəyannamə xüsusilə, 
o baxımdan əhəmiyyətlidir ki, ilk 
dəfədir orada “Dağlıq Qarabağ “ 
ifadəsinə rast gəlmirik. Prezident 
İlham Əliyev ötən il iyulun 7- də 
Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
zonasının yaradılması haqqında 
məlum fərman imzaladı. Bununla 
da, bütövlükdə, “Dağlıq Qarabağ” 
ifadəsi konteksdən çıxarıldı. “Dağ-
lıq Qarabağ” ifadəsi tarixin arxivinə 
atldı. Ümumiyyətlə, Dağlıq Qara-
bağ inzibati-ərazisi yoxdur. Moskva 
Bəyannaməsində də bu reallıq öz 
əksini tapıb. 

– Sənəddə, ATƏT-in Minsk 
qrupu barəsində də bir kəlmə 
söz yoxdur. Bunu necə 
dəyərləndirərdiniz? 

– 43 bənddən ibarət sənədin 
mahiyyəti ilə tanış olduqda 
görürsənki, bu, postmüharibə 
dövrünün sənədidir. Sənəddə artıq 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin 
tənzimlənməsindən söhbətə get-
mir. Eyni zamanda, tənzimlənmə 
prosesində ATƏT-in Minsk qru-
punun adı belə çəkilmir. Bu, o 
deməkdir ki, artıq münaqişə bitib, 
müharibə başa çatıb və ATƏT 
kimi vasitəçiyə ehtiyac yoxdur. 
Həmin sənəddə bu məqamların 
öz əksini tapması, ATƏT-in Minsk 
qrupunun adının bir dəfə də olsun 
çəkilməməsi çox böyük diplomatik 
uğurlardan biri hesab edilməlidir. 
Eyni zamanda, postmünaqişə döv-
rünün həllini gözləyən məsələlər 
də bu sənəddə öz əksini tapıb. İlk 
növbədə, sənəddə 2020-ci il 10 no-
yabr, 2021-ci il 11 yanvar və 2021-
ci il 26 noyabr tarixli sənədlərinə is-
tinad edilir. Həmçinin postmünaqişə 
dövrünün həllini gözləyən 
məsələlərin tənzimlənməsi 
istiqamətində səylərin 
birləşdirilməsi fikri öz əksini tapıb. 
Xüsusilə, qeyd etmək istərdim 
ki, bəyannamənin bizim üçün ən 
əhəmiyyətli məqamlarından biri 
odur ki, 10 noyabr, 11 yanvar və 
26 noyabr sənədlərində nəzərdə 
tutulmuş məsələlərin tam şəkildə 
həllini özündə ehtiva edib. Bu, 
ilk növbədə, heç şübhəsiz ki, 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin tör-
töküntülərinin Qarabağdan çıxarıl-

masını, eyni zamanda, Zəngəzur 
dəhlizinin açılmasını özündə əks 
etdirən əhəmiyyətli sənəddir. 

– Belə fikirlər də səsələnir 
ki, guya, Rusiya Federasiyası 
bu bəyannaməni imzalamaqla 
Azərbaycanla müttəfiqlik yox, 
ittifaq münasibətləri qurmaq 
istəyir. Bununla bağlı sizin də 
fikirlərinizi bilmək maraqlı olardı.

– Mən də eşitmişəm. Bəzi spe-
kulyantlar qeyd edirlər ki, Rusiyanın 
qondarma Luqansk və Donetsk 
xalq respublikalarının müstəqilliyini 
tanıdıqdan sonra bu sənədi 
imzalaması Azərbaycanın milli 
maraqlarına ziddir. Tamamilə yalnış 
fikirdir. Qeyd edim ki, bu addımın 
atılması bu gün baş verməyib. 
Prezident İlham Əliyev 31 dekabr 
Dünya Azərbaycanlıların Həmrəyliyi 
Günü və Yeni il münasibətilə 
xalqa müraciətində Rusiya ilə 
münasibətlərin artıq keyfiyyətcə 
yeni mərhələyə qədəm qoyacağı-
nın anonsunu vermişdi. Bu proses 
davamlı şəkildə getmişdi və iki ölkə 
arasında diplomatik münasibətlərin 
qurulmasının 30 illiyinə həsr olun-
muşdu .

Göründüyü kimi, Mütəffiqlik 
Bəyannaməsinin imzalanmasına 
mərhələ-mərhələ gəlib çatmışıq. 
Ortada 1997-ci il 3 iyul tarixində 
Rusiya ilə Azərbaycan arasında 
imzalanmış dostluq, əməkdaşlıq 
və qarşılıqlı təhlükəsizlik haqqın-
da müqavilə var. Bundan sonra 
2008-ci il 3 iyul tarixli növbəti 
– dostluq və strateji əməkdaşlıq 
haqqında müqavilə imzalanıb. İki 
ölkə arasında imzalanmış 2018-ci 
il 3 sentyabr tarixli daha bir birgə 
Bəyanat var. Bütün bunlar iki ölkə 
arasında dostluq və əmədaşlıq 

münasibətlərinin yüksək səviyyədə 
olmasının təsdiqidir. Yeri 
gəlmişkən, Rusiya Cənubi Osetiya 
və Abxaziyaya qarşı da məlum 
addımı atarkən Azərbaycanla 
Rusiya dost ölkə idi. Bu, heç bir 
halda Azərbaycan– Gürcüstan 
münaibətlərinin pozulmasına 
xələl gətirmədi. Əksinə, ölkəmiz 
Gürcüstanla strateji müttəfiqdir. 
Eyni münasibətlər Ukrayna ilə də 
qorunub saxlanılmaqdadır. Yeri 
gəlmişkən, Azərbaycan Ukrayna-
ya humanitar tibbi yardım etdi... 
Azərbaycan, həm Rusiya, həm 
Ukrayna, həm də Gürcüstanla 
dost dövlətdir. Bu reallıq, əslində, 
iki dövlət arasında yaranmış 
çox qəliz, mürəkkəb vəziyyətin 
tənzimlənməsində Azərbaycanın 
da rolunu aktuallşdırır və zəruri 
edir. 

Bu bəyannaməni Rusi-
ya ilə ittifaq müqaviləsi kimi 
dəyərləndirənlər səhv edirlər. Mən 
bunu tamamilə absurd yanaşma 
hesab edirəm. Azərbaycan Rusiya 
ilə ikitərəfli münasibətlərlə bağlı 
müttəfiqlik sənədi imzalayıb. İttifaq 
münasibətləri isə Rusiya ilə Belarus 
arasında imzalanmış müqavilədir. 
Biz müttəfiqlik yolunu seçmişik və 
ikitərəfli sənəd imzalamışıq. Bu, 
heç bir halda üçüncü tərəfi, üçüncü 
dövləti hədəfə almır. Azərbaycan 
Avropa İttifaqı ilə də anoloji yol 
seçib. Biz assosiativ sazişə imza 
atmadıq. Avropa İttifaqı ilə ikitərəfli 
strateji sənəd üzərində iş aparı-
rıq. Artıq bu sənədin xeyli hissəsi 
hazır vəziyyətdədir. Göründüyü 
kimi, Azərbaycan ikitərəfli formata 
üstünlük verir. Bu da heç bir halda, 
üçüncü tərəfi hədəfə almır. 

Beləliklə, Prezident İlham 
Əliyevin Rusiya Federasiya-
sına rəsmi səfəri və bu zəfər 
çərçivəsində imzalanmış məlum 
müttəfiqlik münasibətləri haqqında 
Bəyannamə Azərbaycanın milli 
dövlətçilik maraqlarına tam uy-
ğundur, ölkəmizin təhlükəsizliyinin 
təminatında mühüm əhəmiyyətə 
malikdir və bundan sonra da 
davamlı, uzunmüddətli inkişaf və 
siyasi sabitliyin qorunub saxlanıl-
masında əlavə imkanlar yaradacaq.

Müsahibəni qələmə aldı: 
Əliqismət BƏDƏLOV,  

“Xalq qəzeti”

Azərbaycanın təşəbbüsləri 
dünyada yüksək dəyərləndirilir
Deputat bildirib ki, ötən həftə BMT Baş Assamb-

leyasının “Universal peyvəndləmə üçün səylərin 
artırılması” mövzusunda keçirilən tədbir də mövcud 
situasiyaya görə xüsusi diqqət çəkib.

 Prezident İlham Əliyevin milli qisimdə və  
Qoşulmama Hərəkatına üzv dövlətlər adın-
dan videoformatda çıxışı COVID-19  ilə qlobal  
mübarizə, onun nəzarətdə saxlanılması, virusun 
yayılmasının qarşısının alınması, eyni zamanda, 
kasıb ölkələrə dəstəyin verilməsi üzrə səylərin 
əlaqələndirilməsində BMT sisteminin fundamen-
tal rola malik olması baxımından mühüm önəm 
daşıyıb.  

Xatırladım ki, pandemiyanın mövcud 
 olduğu vaxtdan onunla mübarizənin aparılması 
kontektsində, eləcə də multilateralizm, əməkdaşlıq 
və həmrəylik ruhunda Qoşulmama Hərəkatı bir sıra 
təşəbbüslərə yol açıb. Bu yöndə 2020-ci ilin dekabr 
ayında BMT Baş Assambleyasının COVID-19 
pandemiyası ilə mübarizəyə həsr olunan Xüsusi 
Sessiyanın reallaşması, habelə keçən ilin mart və 
dekabr aylarında İnsan Hüquqları Şurası, eləcə də 
Baş Assambleya tərəfindən qəbul edilən “CO-
VID-19 pandemiyası ilə mübarizədə bütün ölkələr 
üçün peyvəndlərə bərabər, məqbul qiymətə, vax-
tında, universal əlçatanlığın təmin edilməsi”nə dair 
qətnamələr Qoşulmama Hərəkatına üzv dövlətlər 
adından irəli sürülüb. Pandemiya dönəminin ən 
əhəmiyyətli məqamlarından biri də peyvənd bölgü-
sünün düzgün aparılması ilə əlaqədar olub.    

Ölkə rəhbəri çıxışı zamanı bu məsələdə 
şəffaflığın, ədalətli yanaşmanın tərəfdarı olduğunu 
bir daha qeyd edib: “Bütün ölkələrin, beynəlxalq 
təşkilatların və aidiyyəti tərəfdaşların milli və 
regional hüquqi çərçivəyə uyğun olaraq peyvənd 
istehsalı, paylanılması və ədalətli qiymət qoyulması 
məsələlərində şəffaflıqla bağlı öhdəlik götürmələri 
vacibdir.”

Ümumiyyətlə, koronavirus kimi dünyəvi bir prob-
lem qlobal yanaşma tələb edir. Bir çox ölkələrin  
gəlirləri az və ya orta səviyyədə qərar tutur. Bu da 
özlüyündə peyvənd tədarükünün aşağı olmasına 
gətirib çıxarır və nəticə etibarilə, hələ daha çox 
işlərin aparılmasına zəmin yaradır.

COVID-19 peyvəndlərinin  bölgüsü baxımından 
inkişaf etmiş və ya inkişaf etməkdə olan ölkələr 
arasında mövcud bərabərsizlik qısa zamanda 
beynəlxalq ictimaiyyətin  pandemiyadan tamamilə 
xilasına mənfi təsir göstərir və prosesin uzanmasını 
şərtləndirir. Nəticədə həmin amil Dayanıqlı İnkişaf 
üzrə 2030-cu il Gündəliyinin reallaşdırılmasına 
mane olur. Bu da bir çox fəaliyyətlərdə çətinliklərin 
yaranmasına gətirib çıxarır.  

Azərbaycan COVID-19 peyvəndlərini ianə edən 
ölkələrin səylərini yüksək dəyərləndirir. Ayrıca, 
bütün dövlətlərə buna ehtiyacı olan az və orta gəlirli 
ölkələrlə peyvənd dozalarını bölüşməyi fəal şəkildə 
aşılayır. Bu məcrada Azərbaycan bütün ölkələr 
üçün COVID-19 peyvəndlərini məqbul qiymətə, 
bərabər, universal və zamanında əlyetənliyinin təmin 
edilməsinə xidmət göstərən COVAX Mexanizmi, 
COVAX Öncədən Bazar Öhdəliyi, COVAX Öncədən 
Bazar Öhdəliyi Forumu və digər aidiyyəti konstruktiv 
təşəbbüsləri yüksək dəyərləndirir və dəstəkləyir.  
Pandemiyanın tezliklə aradan qaldırılması, 
beynəlxalq həmrəyliyin gücləndirilməsi üçün Qo-
şulmama Hərəkatı mütəşəkkil səylər göstərməkdə 
davam edir. Azərbaycan COVID-19 pandemiyası-
nın nəzarətdə saxlanılması baxımından adekvat 
tədbirlərin reallaşdırılmasını uğurla həyata keçirir.

Ölkəmizdə peyvəndləmə kampaniyasına 2021-
ci il yanvar ayından başlanılıb. Hazırkı vaxta qədər 
respublika əhalisinin  68 faizinə peyvəndin hər 
iki dozası tətbiq edilib. Virusdan əziyyət çəkmiş 
əhali, eyni zamanda, sahibakarlıq subyektlərinin 
dəstəklənməsi istiqamətində bu ilin dövlət 
büdcəsindən 1,6 milyard ABŞ dolları məbləğində 
maliyyə yardımı ayrılıb.

Deputat sonda bildirib ki, həmrəylik əlaməti 
olaraq, koronavirusla mübarizədə Azərbaycan 
birbaşa və ya Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatı 
vasitəsilə 80-ə yaxın ölkəyə maliyyə və humanitar 
yardım göstərib. Bu, dəstəkləmə prinsipinin önəmli 
faktorlarından biri kimi dəyərləndirilib. Eyni zaman-
da, qeyd etmək yerinə düşər ki, gerçəkləşdirilən 
bütün missiyalarla yanaşı, 5 ölkəyə peyvənd ianəsi 
reallaşdırılıb və bu işin davam etdiriləcəyi nəzərdə 
tutulub. Hazırda isə təqribən  bir milyon doza 
peyvəndin Qoşulmama Hərəkatına üzv olan 14 
ölkəyə ianəsi davam edir.

“Xalq qəzeti”

Qlobal arenada mühüm addımlar atan Azərbaycan yenidən dünyanın diqqət mərkəzindədir. 
Ölkəmiz Qoşulmama Hərəkatının sədri kimi dünyaya töhfələrini verməkdə davam edir. 
Qeyd etmək yerinə düşər ki, respublikamızın bu hərəkata üzvlüyü 2011-ci ildə realla-

şıb. Azərbaycanın Qoşulmama Hərəkatına 2019-cu ildən etibarən sədrlik etməsi isə quruma 
üzv dövlətlərin liderləri tərəfindən yüksək qiymətləndirilərək təqdir olunub. Bu fikirləri Milli 
Məclisin deputatı, YAP İdarə Heyətinin üzvü, tanınmış həkim Rəşad Mahmudov söyləyib.

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Prezident, Ali Baş Komandan İl-
ham Əliyevin qətiyyəti, müdrik diplo-
matik siyasəti, Silahlı Qüvvələrimizin 
güc-qüdrəti, həmçinin xalq–Pre-
zident–ordu vəhdəti sayəsində 
Vətən savaşında əldə edilən tarixi 
qələbənin regionda şərtləndirdiyi 
yeni geosiyasi və geoiqtisadi real-
lıqlar sırasında bölgənin infrastruk-
turunun qurulması mühüm önəm 
daşıyır. Amma bu, etiraf edək ki, 
çətinliklə, eyni zamanda, qətiyyətlə 
gerçəkləşdirilən bir məsələdir. Bu-
nunla bağlı dövlətimizin başçısının 
Rusiya Federasiyasına rəsmi səfəri 
çərçivəsində TASS agentliyində bu 
ölkənin aparıcı kütləvi informasiya 
vasitələrinin rəhbərləri ilə görüşü 
zamanı dedikləri xüsusi diqqət 
çəkir: “Bizim qarşıda böyük işlərimiz 
var – su, işıq, qaz, yollar, minalar, 
evlər. Biz başlamışıq, biz ötən il 
1 milyard 300 milyon dollar ayır-
mışdıq, bu il isə eyni vəsaiti bərpa 
işlərinə ayırmışıq. Pilot layihə icra 
olunur, lakin bu, vaxt aparacaq. 
Deməliyəm ki, bununla paralel 
olaraq, işğal dövründə biz qaçqınlar 
üçün fəal şəkildə evlər tikirdik, hər 
il təxminən 5-6 min ailəni, təqribən 
30 min insanı yerləşdirirdik. Yəni, 
onlardan təqribən 70 faizi normal 
yaşayır. Biz Bakıda, Sumqayıtda, 
Gəncədə və bir çox şəhərlərdə evlər 
tikirdik. Lakin onların 30 faizi hələ 
də uyğunlaşdırılmayan binalarda, 
yataqxanalarda, uşaq bağçalarında 
və ağır şəraitdə yaşayır. Buna görə 
də, ilk növbədə, bu kateqoriyadan 
olan insanlar geri qaytarılacaq. Artıq 
bizim tərəfimizdən Ağdam, Füzuli, 
Şuşa şəhərlərinin tikintisinin Baş 
planları işlənib hazırlanıb, digər 
şəhərlərinki də yaxın vaxtlarda 
təsdiqlənəcək. Hər şey plan üzrə 
yerinə yetiriləcək, heç bir qarma-
qarışıqlıq olmayacaq. “Yaşıl enerji” 
prinsipi əsas götürüləcək. Qarabağ 
və Şərqi Zəngəzurun bütün zona-
sı “yaşıl enerji” zonası və “ağıllı 
şəhərlər”, “ağıllı kəndlər” konsepsi-
yası olacaq…”.

Prezident İlham Əliyev daha 
sonra keçmiş məcbiri köçkünlərin 
məskunlaşdırılması məqsədilə tikin-

ti-quruculuq işlərini sürətləndirmək  
üçün bütün imkanlardan səmərəli 
istifadə edildiyini xatırladaraq, 
bildirib ki, bu məsələdə ərazilərin 
minalardan təmizlənməsi xüsusi 
əhəmiyyət daşıyır. Bu baxımdan 
əslində Azərbaycana maliyyə 
köməyi yox, texniki yardım lazım-
dır. Respublikamızda bu sahədə 
fəaliyyət göstərən Minatəmizləmə 
Agentliyi, Müdafiə Nazirliyində bir 
neçə batalyon və FHN qrupu isə 
belə genişmiqyaslı işi fiziki baxım-
dan başa çatdırmaqda çətinlik çəkir. 
Ona görə də Azərbaycan bir il üç ay 
bundan əvvəl  beynəlxalq struktur-
lara kömək üçün müraciət etsə də, 
hələ ki, müsbət nəticə yoxdur. 

Bütün bu çətinliklərə baxmaya-
raq, ölkəmiz Vətən müharibəsindən 
dərhal sonra Qarabağ və Şərqi 
Zəngəzurda minatəmizləmə ilə 
paralel olaraq, bərpa-quruculuq 
işlərinə başladı. Prezident İlham 
Əliyevin müvafiq sərəncamı ilə 
Qarabağ və  Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonları yaradıldı. Qısa müddət 
ərzində Füzuli Beynəlxalq Hava 
Limanı tikilib istifadəyə verildi, eyni 
zamanda, Zəngilan və Laçında da 
yeni aeroportların inşasının real-
laşdırılması yönündə işlərə başla-
nıldı. Ermənilərin dağıtdığı tarixi və 
mədəni abidələrin bərpası da diqqət 
mərkəzində saxlanıldı. Zəngilanda, 
Şuşada, Hadrut qəsəbəsində, 
Daşaltıda yeni məscidlərin təməli 
qoyuldu. Heydər Əliyev Fon-
du tərəfindən Şuşada Vaqifin 
məqbərəsi, Aşağı Gövhər ağa, Yu-
xarı Gövhər ağa və Saatlı məscidləri 
bərpa olundu. 

Bu gün işğaldan azad edilən 
ərazilərdə yol infrastukturunun qu-
rulmasına xüsusi önəm verilir. Laçın 
şəhərindən yan keçməklə tikilən av-
tomobil yolunun cari ilin iyun ayına 
qədər istifadəyə veriləcəyi nəzərdə 
tutulur. Artıq 28 kilometrlik həmin 
yolun 17 kilometri çəkilib, Həkəri ça-
yının üzərində isə bir körpü salınıb. 

Onu da xatırladaq ki, ümumi 
uzunluğu 1516,3 kilometr  təşkil 
edən 15 avtomobil yolunun 
layihələndirilməsi və tikintisi işləri 
davam edir. Laçın rayonunda  Qorçu 
hava limanının tikiləcəyi ərazidə 

qazma-partlatma və torpaq işlərinin 
yerinə yetirilməsi həyata keçirilir.  

Qarabağda yol  infrastrukturu 
layihələrindən ən qürurvericisi, 
dövlətimizin başçısının və Birinci 
vitse-prezidentin 2020-ci il noyabr 
ayının  16-da Füzuli və Cəbrayıl 
rayonlarına səfəri zamanı Şuşa 
şəhərini işğaldan azad edərkən 
rəşadətli Ordumuzun keçdiyi “Zəfər 
yolu”nun tikintisidir.

Uzunluğu 101 kilometr, 2 hərəkət 
zolaqlı olan “Zəfər yolu” olduq-
ca çətin dağlıq-meşəlik ərazidən 
keçməsinə baxmayaraq, tikintisi 10 
ay ərzində başa çatdırılaraq, 2021-ci 
il noyabr ayının 7-də ölkə Prezidenti-
nin iştirakı ilə açılış mərasimi keçirilib. 
Bu yol Hacıqabul-Horadiz-Ağbənd-
Zəngəzur dəhlizi magistral avtomo-
bil yolunun 149-cu kilometrindəki 
Əhmədbəyli kəndindən başlayır, 
Alxanlı kəndi, Füzuli Hava Limanı, 
Füzuli şəhəri, Böyük Tağlar kəndi, 
Topxana meşəsi, Çanaqçı, Sığnaq, 
Daşaltı kəndindən keçərək Şuşa 
şəhərinə çatır.

Qarabağda icra olunan digər 
yol infrastrukturu layihələri kimi, 
Füzuli Beynəlxalq Hava Limanını 
da əlaqələndirməklə Şuşa şəhərinə 
doğru uzanan və uzunluğu 81,6 
kilometr  olan ikinci avtomobil yolu 
da yüksək keyfiyyətlə inşa edilir.

Hazırda Zəngəzur dəhlizi yolu-
nun ölkəmizdən keçən hissəsində 
tikinti işləri sürətlə aparılır. Yol 
üzərində körpü və tunellər inşa 
edilir. Artıq magistralda asfaltlanma 
prosesi həyata keçirilir. 

Qarabağ və Şərqi Zəngəzurun 
elektrik enerjisi təchizatı da diqqətlə 
saxlanılıb. Prezident İlham Əliyev və 
birinci xanım Mehriban Əliyevanın 
cari il fevralın 13-də Ağdam ra-
yonuna səfərləri çərçivəsində 
“Azərenerji”  ASC-nin 110/35/10 
kV-luq “Ağdam-1” və “Ağdam-2” 
elektrik yarımstansiyaları, “Qara-
bağ” Regional Elektrik Şəbəkəsinin 
Rəqəmsal İdarəetmə Mərkəzi 
istifadəyə verilib, eyni zamanda, 
Ağdam Sənaye Parkında fəaliyyət 
göstərəcək bərpa olunan enerji 
mənbələri ilə qidalanan işıq dirəkləri, 
xalça istehsalı müəssisələri, “Park 
Forest Otel Ağdam” mehmanxanası 

və 209 mənzildən ibarət yeni yaşa-
yış kompleksinin təməlləri qoyulub.

Ölkə rəhbəri və birinci xanım 
səfər zamanı Heydər Əliyev Fondu 
tərəfindən Ağdam Cümə məscidində 
bərpa-restavrasiya işlərinin ge-
dişi, həmçinin Qarabağ iqtisadi 
rayonuna daxil olan işğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəliyinin qərargahında 
yaradılan şəraitlə maraqlanıb, Qara-
bağ xanlarının türbələri və yaşayış 
evi-İmarət kompleksində olublar.

Qarabağda sənaye parkının 
qurulması qarşıya innovativ və 
yüksək texnologiyalar əsasında 
rəqabət qabiliyyətli sənaye is-
tehsalının inkişafına, xidmətlərin 
göstərilməsi üçün münbit şəraitin 
yaradılmasına və bu sahədə 
sahibkarlığın dəstəklənməsinə 
nail olmaq, bölgədə yerli və xarici 
investisiyalar üçün əlverişliliyin 
artırılması, əmək qabiliyyətli əhalinin 
istehsal sahəsində məşğulluğunun 
yüksəldilməsi kimi məsələləri qarşı-
ya mühüm vəzifələr kimi qoyur.

Yeri gəlmişkən, Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzurda sənayeləşmə 
 prosesinin mərhələli şəkildə aparıla-
cağı nəzərdə tutulur. Abadlıq və qu-
ruculuq işlərinin həyata keçirilməsi 
üçün ilkin mərhələdə tikinti şirkətləri 
prosesə qoşulur. Nəzərə alsaq 
ki, əhali tezliklə işğaldan azad 
edilmiş ərazilərə qayıdacaq, belə 
olan halda, onların ərzağa olan 
tələbatının təmin edilməsi xüsusi 
diqqətdə saxlanılır. Bu baxımdan, 
növbəti mərhələdə kənd təsərrüfatı 
məhsullarının emalı, yüngül və 
qida sənayesinin formalaşdırılması 
prosesinin həyata keçiriləcəyi plan-
laşdırılır.

Ağdam Sənaye Parkında qu-
ruculuq işləri indiyədək mərhələli 
şəkildə həyata keçirilib. İlk olaraq 
190 hektar ərazinin 74 hektardan 
çoxu mina və hərbi sursatlardan 
təmizlənib. Sənaye Parkında mobil 
tipli şəhərcik salınıb. Ərazidə tikinti 
aparılacaq sahənin su ilə təmin 
edilməsi məqsədilə 350 metr 
dərinliyində subartezian quyusu qa-
zılıb. Əraziyə 10 kilovoltluq elektrik 
xətti çəkilib və 630 kilovoltluq trans-

formator məntəqəsi quraşdırılıb.
Ağdam Sənaye Parkının 74 hek-

tar ərazisində topoqrafik planlama 
və mühəndis-geoloji tədqiqat işləri 
yekunlaşdırılıb. Topoqrafik planlama 
zamanı parkın ərazisində dağılmış 
tikililərin geometrik ölçüləri müəyyən 
edilib və ərazidən daşınması 
nəzərdə tutulan tullantıların həcmi 
dəqiqləşdirilib.

Beləliklə, Vətən müharibəsində 

şanlı qələbə müjdəsini Azərbaycan 
xalqına çatdırmaq üçün tarixi 
müraciətində Prezident, müzəffər 
Ali Baş Komandan İlham Əliyevin 
ifadə etdiyi “Məcburi köçkünlər yaxşı 
bilirlər ki, onların öz dədə-baba 
torpaqlarına qayıtması üçün biz 
əlimizdən gələni edəcəyik, işğaldan 
azad edilmiş bu torpaqları yenidən 
quracağıq” ifadəsi Qarabağda 
bərpa-quruculuq tədbirlərinin sürətlə 

həyata keçirilməsində təsdiqini 
tapır. Otuz ilə yaxın müddətdə 
doğma yurd-yuvalarına qovuşmaq 
həsrəti ilə yaşayan keçmiş məcburi 
köçkünlər üçün bu ərazilərdə 
yaşayış komplekslərinin təməlinin 
qoyulması da onları arzularına daha 
da yaxınlaşdırır.  

Vaqif BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti”
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